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In 1964, the CIA advised the Warren Commission that

LI

o s et &t

the Agency&pever had a relationship_of any kind with Lee.

&

Harvey Oswald. Testifying before the Commission, John

A. McCone, who was then Director of Central Intelligence;'

indicated that Oswald "was not an agent, employee, or %ﬁ

Ainformant of the Central Intelligence Agency. The Agency

A

i
]

never contacted him, interviewed him, talked with him} or &

(1}
=

i

o
b=
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solicited any reports or information from him, or communicated

'
{
]
!
L

N

with him directly or in any other manner...Oswald was never

' .
; associated or connected directly or indirectly in any way 5

; whatsoever with the Agency." __/ McCone's testimony was §
A corroborated by Richard M. Helms, then the Agency's ;
E . | | | . ¥ _

i ‘Deputy Director for Plans and therefore the person directly g%

P ‘responsible for clandestine operations. / Once these .

= : - A

{ - LA

%ﬁ

assurances had been received, _ / the record reflects no - 5’
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- further effortﬁ;by the Warren Commission to'investigaﬁe

this matter. -

oy i

The Commlttee sought to resolve the issue of Oswald's
/’;‘“W" gﬁﬂzepli\(j \ . o
\iiieged’assoc1atlon w1th the CIA by conductlng an 1nqu1ry

S ;‘., ~
SETIEVII,

"thafeweﬁt beyehd?ﬁhefthiEéﬂelafieﬁei“OE&ebEaiﬁihg“éﬁafeﬁentsn o E

- from two of the Agency's;most,senior officials. Instead,

e r l

_a more analytical investigative - approach was utilized.

h) ' . First, an effort was made to identify éirCumstences either

A
IR

i in Oswald's life or in the manner in which his case was

N o
e TN

handled by the CIA which were petentialiy suggestiVe~of an

F intelligence association of.some kind. Then, an intensive é‘ %

- . | - . | | "~"“ 1 -~

é file review was undertaken which included both the CIA's Vbd&

oy . . N
l44-volume Oswald file and hundreds of others from the CIA, ¥

! - -
é as well as the FBI, State Department, and the Department of %
; _ t

Defense. _ / Based upon these file reviews, a series of
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~.interviews, depositions, and executive session hearings were

cooducted withAboth Agency‘and non—Agenoy witnesses. The
contects with present and former CIA-personnelvcovered a
broad raoge‘of individqalo; inciuding~staff and division
Chiefer;oiapdeetiﬁefoeSe otﬁige#e%jarea_deeggoffioe?s;
research’apelfStS,-eecretaries, and clerical assietants.

In total, more than 125 persohs, including at least 50

'Vpresent ahd'former CiA'employees, were questioned

‘regarding this iSspe.

The results of tﬁis investigation confirmed the
Warren Commission teetimony given by Meesrs. McCone and
Helms. There was no indicetion in Oswald's CIA file

suggestiye in any way that he had ever had_any contact with

the Agency. Moreover, the Agency employees who would have

. 4

been in a position to know if Oswald had been asSociated ' i
with the CIA u ormly denied that he had been an agent
assitication:
f""‘s - i Classified by derivation:
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Finally, taken in their entirety, the items of circumstantial _ét

~ . .
P

‘evidence that the Committee had selected fof investigation

”j as possibly indicative of an intelligence association did
o - not .support -the .allegation that‘Oswald héd;an;intélligence‘w,’ » ~
7 ' S | ;
agency relationship of some kind.. '
This finding, however, must be qualified because the ' §
. | | B | ;
same institutional characteristics, in terms of the Agency's ,
%%? : ‘extreme compartmentalization and the complexity of its A E
enormous filing system, that are'designed to preclude £
Apenetration by foreign.pOWers have the simultaneous effect
- of making Congressional inquiry very difficult- For example,v E
5’ CIA personnel testified to the Committee that a review of é

Agency files will not always indicate whether an individual

was affiliated with the Agency in any respect. Nor was

R R N,

there always an independent means of verlfylng that all
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materials requested from thelAgency were, in fact, provided:)*:fv

Accordingly, any finding which.is essentially negative in

nature, such as that Lee Harvey Oswald was neither associated

with the CIA in any way nor ever even. in contact with that

. institution, cannot be'rendered in absolute.terms.-s . | -

To the extent,poésible, however) the Committee's

investigation was designed to overcome the Agency's

* institutional obstacles that potentially impede effective

external scrutihy'of,thé éiA..;ihe vast majority of CIA. \

files made available to the Commlttee were rev1ewed in /
{,» e e, S i

unsanitized form. }Thesé files were evaluated both for their

substantive content and for any potential procedural

irregularities suggestive of possible tampering. After

review, the files were used as the basis for examination

and cross-examination of present and former Agency

Classification:

Classified by derivation:

o,

EPREET,

RPORCRMTRY, .

WEVRTERR,

-



[

T ¢ mrdonadanabss

oy

Nt e

BREN

{ 1 "Classification:.

“(This form is to bé used for material extracted
“from ClA—controlled documents.)

employees. Because of the number of Agency personnel'who

were queried, it is highly probabie that any sigﬁificant-_

inconsistencies between the files and the witnesses'

responses would have been éstablishéd.
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- SUMMARY OF THE EVIDENCE

1. CIA Personnel in the Soviet<Russia Division -
In addition to obtaining testimony from former

directors John H. McCone and Righara'M.“Helms, the

" comnittee’ interviewed individuals who weré chiefs of the’

CIA‘s SoViet Russia division during 1959-1963.* These

individuals categorically dehied that Oswald had ever

. been associated in any éapaqity-with the CIA.

To investigate this matter further,<the persons who
had been chiefs and/or deputy chiefs during 1959-62 of the

three units within the Soviet Russia division which were

responsible respectively for clandestine activities,

*The chief(s) of ‘the Soviet Russia division from Aggust'1962
‘to September 1963 was not_interviewed by the Committee.
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| was not one of them. Noreover, they stated|that because of
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American legal travelers, and research in support of

clandestine.adtivities.*‘ The heads of the clandestine

éQtivity’sécticn stated%éuring this period the CIA had

very few operatives in the Soviet Uhion and that Oswald

TR T . ) L PR

his obvious instability, Oswald would never have met the

Agency's standards for hse in the field.**. Phe heads of the

*Forthe unlt that was respon51ble for American legal
travelers, only the years 1959-61 were covered. However,
since every American legal traveler who was involved in this
program was recruited before his trip to the Soviet Union,
the relevant year for Lee Harvey Oswald was 1959 because that
is when he departed fr01>cpe Unlted States.

. clay g
One offlcer ackpewledges the remote possibility that an
individual could be run by someone as part of a "vest pocket"”
operation without other Agency officials knowing about ite dmmmb-
en this possibility, as it applies to Oswald, was negated by
teGtheremenidesf the deputy ch%e --of-the Soviet Russia = —~

clandestine actmvxtles sectlon commented that in 1963 he was

involved in a review of every clandestlne operation ever run
- in the Soviet Union, and that Oswald was not involved in
. \. any of theése cases. o s o

<,

e A/‘?a/jﬁ/ .
a- ot Ot

- Classification:

e Lo i sy wt g

i

A s g N

WP,

pepn gt




" that they met with éach person involved in this activity'

( Classification: | - 0

J (This form is to be used for material extracted
‘ ' from ClA=—controlled documents.)

Soviet Russia division's Aggr;eaa—ﬁegaT‘TTEVEter—preg;amm_'

$ouchk oopal®+ Ojr T By o
whlch‘ggﬁimﬂﬁﬁjAmeaésgas:k@ave&mng:*a the Sovxet Union

as a means of obtaining_information and idehtifying

~ possible subjects for recruitment, informed the Committee

i

B R N o T T e e—— -
also adVLSed the Commlttee that only "clean—cut"'college (:> '

3 k{\ ‘graduates were used in thisvprdgram;'and that Oswald didagﬂfgf'
ﬁ‘:bé \ S 3 ommie A

,¢\ not meet this criteria.: Flnally, the Agency offlcers in .

@QSE \.._—»—-—’—N-‘-—f.--m..;-.u._,- R |

charge of the Soviet Russia division's research section

in support of clandestine activities indicated that, had

. N
L e st 07 m,

Oswald been. contacted by the Agency, their section would
fJ \ © probably have been informed, but that this, in'fact, never

I - occurred.-
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2. CIA Personnel

The Committee investigated the allegation of former

CIA employee | [lwho testified in executive

‘session that shortly after the assassination of President

Kennedy he was advised by fellow employees at the CIA's

[

)Y

: (t that Lee Harvey Oswald was a CIA agent who

had received financial disbursements under an assigned
cryptonym. [ [pxplained that he had beén employed
by the CIA as a finance officer from 1957 until his resignation

from the Agency in 1966. 1In this capacity, he served as a

o

fiscal account assistant on the support staff

from June of 1960 to June 1964. dvised

that in addition to his regular résponéibilities, he had
served security duty on his off-hours in oxder to supplement

his income. This additional job put him in contact with
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 assigned a cryptonym and that Wilcott himself had
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other employees of thec who would come by the

office and engage in informal conversations regarding

politics and their work.

told the Committee that on the day after President

Kennedy's assassination, he was informed by a CIA case

officer that Lee Harvey Oswald was a CIA agent.

further testified that he was told that Oswald had been

7

unknowingly disbursed payments for“pswald's project using

e e e e e e oo 4+ +m es st e +4sotm o S T i e b T

that cryptonym. Althoughl = ]was unable to identify the

specific case officers who had initially informed him of

'~ Oswald's Agency relationship, he named several employees

. YA

of the@ @ with whom he believed he had subsequently

~ discussed the allegations.

| | advised the Committee that after learning
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% ’ of the alleged Oswald connectlon to the CIA, he had never g

. ik ]

g , rechecked the{ disbursement records for
J .

AL Iy,

evidence of the Oswald project. He explained that this was

; ~ because at that time he viewed the information as mere shop E
i talk and gave it little:credence., Neither did he report

- | ¢

g B

[ 4

‘Athe allegations to any formal investigative bodies following

[T Y

the .assassination as he considered the information to be heafsay.

AT T

J In an attempt to:investigate] ]allegations

\

concerning Lee Harvey Oswald's relationship with the CIA, the .

| VRS
N

Committee interviewed several present and former CIA

employees who were selected on the basis of the position each

R,

had held with the CIA during the years 1954—1964. Among

those persons interviewed were individuals whose responsibilities

|

G

covered a broad spectrum of areas within theif

Moo oo soats
[T,

. 0P
during this period, including the chief and deputy chief&éi]
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as well as officers in finance, registry, the Soviet
Branch and counterintelligence. _/ The Committee's

investigation refuted Wilcott's allegation.
12

During the course of their employment in the

none of these individuals interviewed had ever seen

P

any documents or Heard any information indicating that Lee
Harvey Oswald was a CIA agent. _ / This allegation was not

known to anyone until the time of publication of Warren

Commission critical literature and the Garrison investigation

ih the late 1960's. _ / Some of the individﬁals,_inclﬁdinq

the chief of counterintelligence within the Soviet Russia

"A Mot

Branch expressed the belief that it was possible

that Lee Harvey Oswald had been recruited by the KGB

during his military tour of duty in Japan as the CIA's
i '

had identified a KGB program aimed at recruiting

Classification:

Clossified by derivation:

g e

-

L aXIRT R Y

BTV PR

R ey,

Beamgre,



Metboann eomrron

[P 0

N .
N
bt e B

A .- 4

- R T 4 kT decead e i R R 4 I

Classification:
- 1

(This form is to be used for material extracted

from ClAs—<¢dnirolled documénts.)

u.s. military personnel in Tokyo during the period that

Oswald was stationed there. An intelligence analyst whom

[:::::::]had specifibally named as having been involved,

following the assassination, in a conversation regarding

the Oswald~CIA agent allegation told the Committee that he

was not in the at that time. A review of this

individudl's Office of Personnel file confirmed that, in

(4

fact, he had been transferred from ther to the

United States in 1962. 6’

The chief of the from 1961-1965 stated

that, had Oswald been used by the Agency within their
jurisdiction, they certainly would have known about it.

Similarly, almost all those persons interviewed who worked
' N

in the Soviet Russia branch[ indicated_that

—

“they would have known if Lee Harvey Oswald had, in fact,
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been recruited as a CIA agent when he was in Japan. __/
These persons ekpressed the opinion that had Oswald been
recruited without their knowledge, it would have been a rare
exception contrary to the working policy and guidelines of

| (3
Fhe&’

3. Lee Harvey Oswald's CIA File

The CIA has long acknowledged that, prior.ﬁo the
President's assassination, it had a persénality file én
Lee Harvey Oswald. This file, which in Agency terminology
is referred to as a 201 file, wés opened on December 9, 1lg9eq.
The Agency has explained to the Cdmmittee that 201 files are
opened when a person is considered to be of pbtential
intelligence or counterintelligence significance. The

opening of such a file is designed to serve the purpose of
covs Vid 23w L gaie

%&tﬁgrng—a&ilef'%hqﬁCIAﬁp information pertaining to that

Classification:

Classified by derivation:

Vo dals o [

b Cteod il N

e ey,

REpT, ikt

S ——— wrren

il ic N

[,



288 1af G

J it

) k ) VUPRY

\*..'.L.'..-‘-‘
-

" threat. Oswald's file contained abédlutély no indication that

';connotelany:actUalArelationShip!gg;bSﬁtéct.with'the CIA.
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_ » T~ .
1nd1v1dual into one centrallzed(fgggggg—iszem elonglng

to the ngghy’ﬁzrectorate for Operations, thatvcomponent

- of the Agency responsible for clandestine activities;

The existence of évéollfile does not hecéésérily 

For e#amplé; the Oswald file I
ko) wlih e

because he was conSLdered to be a potentlal counterlntelllgence

he had'ever_had any relationship with the CIA. Nevertheléss,h
because the Committee was awaré of at least one instance

(in an unrelated case) where an Agency officer had apparently

-

contemplated the use of faked files with forged documents, _ /

special attention was given to procedural questions that were

occasioned by this file review.
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w |
a) Why was Oswald's 201 file opened on December 9, 1960,
) . more than a year after his attempt to defect to the
i - Soviet Union?
g ‘
A confidential State Department telegram dated
i | ' |
,Jg;‘ October. 31, 1959, which was sent from Moscow to the CIa, -
i  reported that Lee Harvéy Oswald, a recently diéchafged
marine, had appeared at the United States Moscow embassy
A; to renounce his Americah citizenship and "has offered
{ Soviéts any information he has acqﬁired as /an/ enlisted

radar opefator." __/ At least three other communications of

a confidential nature which gave more detail on the Oswald

.\‘.-... RO

case were apparently* sent to the CIA during the same ’

. .
o

L *Two of these documents, Warren Commission Exhibits 917 and
* 918, contained routing notations indicating that they had been
sent to the CIA, but the documents themselves were never
found in Oswald's file.
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approkiﬁate'time perioé. __/ Agency officials queStioned by
the.Cdmmittee have‘téStified that the substance‘of thé
October 31, 1959 cable wasvsufficiently important_to.wafraht-
thevépening'of a 201‘fiie. 'Iﬁ’fact, hdwéver, dswald's file
Tﬁe éiA was reqﬁestedﬂby the‘Committée to indicate
wbere aocuments pertéining to‘OSwéld had»beeﬁ dissemihated
intefnallylénd stbred.p#iég'tg tﬁe opehing Qf hi$‘201.file.
In reséohse, the AgencyuadViSed theVCOmmittee théﬁ beéausé
documént dissemination reéords of low nagiohal security
significance are rétained for oniy a five-year period, fhey
are no longer in exisﬁencé-¥or the,yearsrl959—l963i 4
Conseqﬁently; the Ageﬁéy was:unaﬁlé to explaiﬁ either when

these documents -had been received or by which component.
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"An Agency memorandum, dated September 18, 1975,

‘indicates that Oswald's file was opéned on December 9, 1960
by virtue of the receipt of five documents: two from the

FBI,_th_frbm the State Department, and one from the Navy. -/

. This reasoning, however, is: inconsistent with the presence

in Oswald's file of four Stateipepartment'documents-datéd in"

11959 and a fifth dated May 25, 1960. It is, of course,
possible that the Septé@bgr 18, 1975 memorandﬁm is referring

“to State.bepartment doéﬁﬁéhfs tﬁat'were recéived by the DDO

i N

in October and November of 1960 and thAt the eariier State

~-Department communlcatlons had been recelved by the CIA‘

. i)}\

Office of Securlty but not the DBO/ In the absence of

o

N e

dissemination records, however, the issue cannot be

resolved on this basis.

\-.l-. -‘J-.‘

The September 18, 1975 memorandum also states that
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Oswald's file was opened on December 9, 1960/25 a result of 5

reentry into the Unitedetates."~__/ /Thefé is no ihdlcatlon, \

S

b--»-~

‘“ihowever, that Oswald expressé&m;ny 1ntentlon of. returnlng

té aﬁy Unifed,Statés.éovérﬁmégéﬁ6ffi§iaiidﬁtil-ﬁid—Februéry'
- of 1961. ‘Finally,'refgnencehto'the §riginal forﬁ that was
. ‘*‘used to_stgrt a file on bswdld{dng‘npt r¢solvevthis issue
>J

> because the appropriate slot which would nbrmally-indicate
'\

* the "source document"_that-initiated the action makes reference

E)\t

Zb“' to an Agency component rather than to a dated document.
o M -~
The Committee was able to determine the basis for the
.opening of Oswald's file‘on December 9, 1960 by interViewing

and thén deposing the Agency employee who was directly

responsible for initiating the opening action. This individual
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xplained that the CIA had received a request from the State

Department.for:information concerning American defecto:s..-
After'compiling the requested information, sheAre5ponded;

to the inquiry and then’oponed a 201 file on each -defector

hls’étatement was corroborated by rev1ew of State

Departme_ : ;loh indicated'that such a réquest, in fact, had -
' been made of the CIA on October 25, 1960. Attached to the

~ State Depart ment letter was a list of known‘defectors;

Lee‘ﬁoroei Oswald's name-QaS'on tﬁat‘;igﬁ.;_;/n>The cIa - -
rospondod to this request on November 21, 1960 by providing
the requested information é;o adding £wo nameé to the

State Departmeht‘o origina;llist.

'Significantly, the Committee reviewed the files of

eleven individuals on the original State Department list
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and determined that the files for each of the five (including

Oswald) who did not have Agency (201) files prior to the

-receipt of the State Department inquiry were opened in

December l960.>_In each caée, the slot for "source document”

'made reﬁé:eﬁdeﬁtgiﬁhéféémengénéYfécmPOneﬁtnrathérfﬁﬁah to .

a dated document.

Even sd; this analysis only explains why a file oﬁf

Oswald was,finallYfOpened;,standing alonévit;dqe§ hot explain~

the %é?giggzzhigzg“ifiiyzin the bpening of the file. To

determine whether such a deléyéd opening was necéssarily

unusual, the Committee reviewed the files of 13 of the 14

PR

persons on the CIA's November 21, 1960 response-to the State

Department and of 16 other defectors (from an original list.

of 380) who were American born,'had'defected during the

years 1958-1963, and who had'returned to the United States
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during that same time period. Of 29 files'that were reviewed,
eight individuals had been the subject of 201 files prior to

the time of their defectiqn. In only four of thé_rémainingt

twenty-one cases were 201 fileS'opened at the time of

Hdeﬁectiqn,‘fThg_fi;es on;ﬁhe-l?.o;he;;défecthéswere!opened

R

 from four. months- to several years after thé“fime’df“défedfion.

At the very least, this file review indicated that

._durin§»1§58;53'£hé Opéqihg of a file years after a defection

- was not ‘at all uncommon. In many cases the opening was

triggered by some event, independent of the defection, which .
drew attention to the individual involved.

b) Why was Lee Harvey Oswald's 201 file opened under

“the name Lee.Henry Oswald? .

Lee Harvey Oswald‘'s 201 file was mistakenly opened

under the name Lee Henry Oswald. No Agency witness was able

Classification:

Classified by derivation:
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'specificallyAto'explain how this mistake»was made. All

'Agenéy personnel, however, including the person‘whoAinitiated

the file opening, testified that this must have been occasioned

innocently by bureaucratié e:ror. Moreover, the Committee

St LAty

L=,

_5;g¢giygd $upspant§§;“téStimony tq;thé,effedt,ﬁhat;this error

" would not havé'preventéd Oswald's name from being elicited

- from the CIA's filinc system during a routlne name trace done

t\evef\

under the name Lee Henry Oswald.
. . \ vv * N oo ’

c) What do the lettersgﬁAGL" which;afeywrittén’in'thé‘

space for "Other Identificationf'on Oswald's 201

opening form, connote?

The form used to initiate the opening 6f‘é 201 file
for Lee.HarQey Oswald éontéinsthe designatioﬁ AG iﬁ‘a box
marked "Other Identification." Because this:term.was cqnsidered
to be of poténtial significance in résolving the issué of

U/er\\[ -

Oswald's alleged Agency felationship, the CIPﬁwas asked to
Classification: |
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explain its meaning.

The Agency's response indicated that "AG" is the OI

("Other Identification") code meaning "actual or potential

defectors to the East or the SINO/SOVIET Bloc including

:1;;¢9p§,3,§nd th%t ananeAsp;deséribed,gquld,have.the”QIu’ -

code "AG." This codé was repdrtediy*added‘fo Oswald's .

opening form because of the comment on the form that he had

.. defected to the Soviet Union in 1959.

-An Agency official who was qz§§§:kecords expert and
for many yeais had been involved in the CIA's investigative
efforts concerning the John F. Kennedy assassination, gave

the Committee a somewhat different explanation of the

circumstances surrounding the term "AG" and its placement on

Oswald's opening. form. This individual‘testified that "AG"

was an example of a code used to aid in preparing computer

listings of occupational groupings or intelligence affiliations:
Clc ion: -~

assification:
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He éxplained thg# these codgs always utilized fwo létters_and
that in £his case,Athe firét ietter "A" must have repre<ented
Commur.ism, while the secgnd leﬁter woﬁid represent.some
category within the'Coﬁmuﬁist st;u?ﬁure,

" His recollection was that at .the time of the. .

"assassination the "AG" code was not yet in existence because

there were no provisions then in effect within the Agency for

fthe indexing of American défectbrs. ' He recalled that it was

only during the life of the Warren Commission that the CIA
realized that its records system lacked provisions for

1ndex1ng an individual such as Oswald.; Consequently, the

: o — W%ik

CIA then revised &ti\\%cords-hanﬂboqk to include authorlzathn :

for 1ndex1ng American defectors and establlshed a code for

its computer'system to be used for the category of "American

defectors." Although this individual did not know when the

Classification:
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4Py \,.%.

D

RETVIEN,



§ ) ” 4 : T : ,.[‘—::“ l - » ® 0". ""}‘ N . ' ’ I;
. _ £ ,Ciassaf;cahon: ' F*
2 (This form is to. be used for material extracted
, from ClA-—confro"ed documents )
S i
§ I
notation "AG" was added to Oswald's opening sheet, he presumed .5
i that it would have to have been following the addition of .
: -
| the American defector code, thus placing the time somewhere
’ . in the middle of the Waf;eh Commission's investigation. ' He V -i
;5’1§:fqﬁ§i§1ainédﬁthat3it3wasfav ficult to determine whenany of the .
; notations on the opening sheet were made, since it was standard
' procedure to update the forms whenever. necessary so that they 'E
wefe as reflective as pdséiblexof the available infdrmatibn.
‘ Finally, this individual testified that the regulations
R regarding the use of this occupation-and*intelligence code
specifically_prohibited»indicating that a particular person
was either an employee of the Agency or someone who was used o
: _ E _ . -
i \ by the Agency. __/ This prohibition was designed to prevené |
' |
anyone from being able to prodﬁce any kind of categorical
listing of CIA employees, contacts, or connections: =/ i
e , . Classification:. - S N
_ ' i
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d) Why does the opening erm-for Lee Harvey Oswald's

201 file indicate that the file was to be restricted?
The form that was used to initiate the opening of Lee

Harvey Oswald's 201 file contains a notation indicating that

“ ' the File was to be "restriéted."’ This indication was’

considered potentially significant~because of the CIA's

practice of restricting égents' files to persons -on a "need

+to know" basis.

Further investigation, however, revealed that restricting

-

access to a file was not necessarily indicative of any relation-

ship with the CIA.

Tﬁe individual who actually pléqed the reét#ictibn_op
Oswaid's file tgstified that this was‘donésimply‘to allow
her to'reméin aware of ény.deveibpments thaﬁ might have
occurred with regard to the file. This purpose"was achieved

.

becéuse any person seeking access to the file first had to
. - Eﬂcssr ication:
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notify the restricting officer; at that time the restricting

officer could be apprised of any developments possibly
necessitating access to the file by someone else.

' This testimony was confirmed by a CIA records expert

“ Twho furthér:iéétifigqgéﬁét:hﬁéa*ﬁhé_file béénfpégmaﬁéﬁtly

cﬁ%&ged_asIWell'as_réstricted, the possibility of a relationship

with the CIA would have been greatér. There was no indication

on Oswald's form that it had been placed on perménEnt cha%@é.ﬁA

Finally, the Committee reviewed the files of four other -

defectors which had been opened at the same time and by the

. same person as Oswaidfs, and determined that‘éach of their

files had similarly been restricted. Each of these other

 individuals had been on the list of defectors that had been

exchanged by the CIA and State Department. None of tﬁe files

pertaining to these other defectors had any evidence suggestive

Classification:
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~ attached, no such attachment was found. in the 201 file at

the tlme of the Commlttee S reVlew.
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' (Thw forn3|s to be used forlnatenol exnccted
from CIA——confrolled documenfs)

of a possible intelligence agency association.

e) Were 37 documents missing from Lee Harvey Oswald's

g

201 file?

- In the course of reviewing Lee Barvey Oswald's 201 file,

e ed an unsigned »merr{o;_fandmh to the Chief

. of COuhferinieiligénCé,:Reseéfch'ahdvéhaIYSis, dated

20 February 1964, which stated that 37 décuments were missihg

- from Oswaldfs'2él?filg.i According to the memorandum, this

statement was based upon a comparison of a machine listing
of documents'officially rééo:ded as being in the 201 file and

those doCumenEs actually physically available in the file.

While the memorandum mentioned that such a machine listing was

m\*h ’

The memorandum itself

\\\bears the classification "SECRET EYES ONLY," and is one of the

N
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documents that had been_fulli withheld from release-under the

5

St .

\
AY

’ . N . . ' ‘ W‘;t‘v‘. “.wuw_é-‘__.‘__,,... - B
esponse—~to—a—-Committee “inquivy; the CIA advised

that because Oswald's file was so active during the course of

- .the Warren Commission investigation, up-to-date machine listings

were produced periodically. On this basis, the Agency_statéd

that "it must be assumed that whoever was responsible‘for

méintaining-the GSWald filé-brought‘thigufile up?to;datg by

locating the 37 documents and placing them in the file."

Because this response was incomplete, the author of

this memorandum was deposed. He testified that once a

o,

- document had'beeﬁ registered into a 201 file by the Agency's

' computer system, physical placement of the document in the

file was not always necessary. On this basis, he explained

that the items listed in the memorandum were not missing but
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rather had either been'routinely'plaéed in a separate file

'because of their sensitivity or were being held by other .

.ihdiViduals who needed them for analytical purpbses. He

4 | ‘furfher stated that in the courée of his custodianship of

‘} Oswald's file,. he had requested perhaps -as many as 100
computer listings on the contents of the Oswald file: While

j . - there had been‘many_instances in which one or more documents

had been-charged>oﬁt:to someone, he stated that he had never

discovered that any docufients were actually missing.

7 According to his testimony, the 37 documents, in fact, were

available, but simply were not located in the file at that time.

f) Was theré any evidence that the CIA had for some

) - reason maintained a dual filing systém regarding

1 - Lee Harvey Oswald?
Although the Committee was aware from its outset of

the possibility that a dual filing system -- using one
Classification: )
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ostensibly innocuous file'andaone which contained the actual
. i

operational detail indicative of an Agency relationship with

the CIA -- could be utilized to disguise the existence of an

actual relationship between an individual and the CIA, this’

‘aWareness'heightenedvinﬁd;a~cqnqérn*with,the discovery of

,ceftain files which indicated that at least two Agency

officers had contémpiéted the use of fake files and forgéd

“ documents to protect:thé purpose of the ZR Rifle project.

.from being disclosed. The ZR Rifle projéct was an executive

R

action (i.e., assassinaﬁion)‘program'which bore no relation to
the Oswald case. Richard Helms testified that theiéssassinations
aspect oflthishproject was néver implemented and, in fact,

was discontinued as soon as it was brought to his attention, _ /

but the impliéations of this discovery in terms of the

4~(@otentiali§y for a faked OéWald file were troubling.
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In the Oswald case, there were two items which received '
/ scrutiny because they were potentially indicative of a dual = »E

filing system. The firstfinvolved a:photograph bf~him_that

BV AP 19PN,

-') . - ’ - . ?
had been taken in Minsk in 1961 and the second concerned a S
isz’  copy-.of a-letter that had- been written-to him by his mother f
1 ' during his stay in the Soviet Union. At the time of
President Kennedy's assassination, both of these items were in
:Fﬁ?j‘ the CIA's possession but neither was in Oswald's 201 file. A i
§~' The photograph of Oswald taken in Minsk shows him
J | |
posing with several other people. . According to the CIA, the :
g picture was found after the-assassination as a result of . ¢
. ' : ' ' :
, a search of the Agency's graphics files for materials potentially 7
- relevant to Oswald's stay in the Soviet Union. / The ‘
5 Agency advised that_this'photographr as well as several

others not related to Oswald, were routinely obtained in

Classification:
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1962 from some tourists by the CIA's Domestic Contacts

Division, a component that frequently sought information on

a nonclandestine basis from Americans traveling abreoad in

Vi .

Communist countries.

\\w L iy,

:.}ééhﬁitteefinterviews-with.thevtoufists’in question
;j ~ confirmed that the photograph, along with 159 other
photographic slides, had.been made routinely available to the

Agency's Domestic Contacts Division. Neither tourist had

E . heard of Lee Harvey Oswald prior to the assassination or even
o/ ' o : ’ 7
knew which photographs had been of interest to the Agency.
i : v ‘ ’ .
~;§ ' CIA records.indicate_that only five of the 160 slides
¥ ' initially made available were retained; /  Committee
i ’ . . .

7.} interviews with the two CIA employées who had handled the
slides for the Domestic Contacts Division established that
Oswald had not been identified at the time that these
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. b

photographic materials had begnimade available. /" One
of these emploYeés%ététed that the Oswald picture had been

retained because it depicted a Soviet intourist guide; the

‘other employee indicated that the picture had been kept

because it‘éhqwedna'crane“inhtﬁe backgroundmn_;/ The
~em§lqyee who Qorked_at CIA headquérters confirmed that the
phogogréph of Oswaid‘had‘ﬁét been:aiscbVeredluntil a pést¥
assassination sear¢h of the Minsk gfaphics file for_materials
perﬁaining toAstald.

Accofdingiy( this photograph is not evidénce that the
CIA maintained a duai filing'system with respect to Oswald.~.
The picture apparently was k;pt in a separate file.pnly until
1964'when'oSwald wasiactually'id?n£ified tQ bé png of its
subjects.l

~ The Committee's’inveétigation of a letter concerning'

Claséiﬁcaﬁon: ‘
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Classification:

Oswald that was in the Agenchsipossessionasimilarly did not
‘result in any evidence of a dual filipg~sys£em,' This letter,
dated Juiy 6, 1961, had been‘éent to Marguerite Oswald to her -

- . son, but was intercepted as a result of a CIA mail intercept

p;ograﬁ. /  This p;pg:am, known as HT-Linguél, attempted

 to intercept letters Beipg sent between the United States and

Russia in an effort to obtain both.gositivel;ntel}igence_énd
cougterintelligence information.'__/_ Tfpically; iﬁtérqepted‘

' letterS-and/or\their envelopes would be photographed éna tﬁen,'
returned to the mails;

-In response to a Committee inquiry, the CIA egplaiﬁed
thaf because of the project's egtreme éensiti&i#y; all
‘materials generated a§ a resul£ of mail intercepts'were.sfored
_in a éepatate projedrs.file whicﬁ was maintained by'ﬁhe

counterintelligence staff. . / Consequently, such items were

Classification: (Lj./) N |
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to Oswald** resulted in theediscovery of reproductions of four |

s’ . .. .. . . i
L7 Classification: : ‘ @
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- ’ ,

not placed in 201 files. This;explanationxwas confirmed by

the testimony of a senior officer from the ebunterintelligence

staff who had jurisdiction over the»HT—Lingual‘project files.*__/p

gl Was there any evidence that Lee Harvey Oswald had

ever participated in a CIA counterintelligence

staff project?

- The Committee's review of HT-Lingual files pertaining-

index cards, two pertaining to Lee Harvey Oswald and two -

*Since Oswald was the subject in approx1mately 50 communications
during his stay in the Soviet Union, the Committee also
questloned why the Agency~ostensibly had just one letter
in its possession directly related to lLee Harvey Oswald. :
In essence, this may be explained by the fact that HT-Lingual
only operated four days a week and even then only on a

R 1

wWRiv e,

RITVWICT

sampllng basis. / _ , - N o g

**Although the Agency had only one letter in its possession
directly related to Oswald, after the assassination the
HT-Lingual files were combed for additional materials potentlally
related to him. Approx1mately 50 pieces of correspondence were

¢

discovered. None of these were ultlmately judged to be of any §

significance. These materials, however, were stored 1n a
separate Oswald HT-Lingual: file.
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"CI/Project/RE" and some handwritten notations. . The second o

Nt adbdaiden o

- expresses a desire for return to the U.S. under certain

£ T . : ' o .
L Classification: (‘3 e
(This form is to be used for material extracted e

from ClA—<controlled documents.)

e N

pertaining to Marina Oswéld,‘W§ich were dated afte;-the'
assassination of President Kennedy. The pages contaiﬁing ﬁhﬁ B
reproducfions of thesé cards are stamped FSecret Eyes Only."- —

The first card:regafding.Lee Harvey OsQald'is dateq' e

i ermea Tl

9 November 1959 and states that Oswald is a receht defector +

" the USSR and a former Marine. It also bears the notation ' ' st

- card on Oswald places him in Minsk, USSR. It contains ' e

background information on him and states that he "reportedly

conditions." This card is dated 7 August 1961 and also bears

the notation "WATQH'LIST.“‘M;hése cards, particuldrly th¢; _—

refereﬁce to "CI/Projéct/RE," raised fhe question 6f wheﬁhef —

Lee Harvgy Oswald was, ip fact, involved in some éo:g of CI | S
Theécddmittee@questioﬁed forﬁer emplOYees“oﬁltheWCIA:whrggégﬁ

Classification:
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may have had some knbwle&ée pertaining to the HTeLinguai

program in generai and  these cards in particular; Some of

N i .

@ these employees recognized the .cards as felating to the
"j . | N | . ’ B
KT-Lingual project, but were unable to identify the meaning"
; of-the notation, "CI/Project/RE."
However, one person testified that the "CI Project"
was "simply a name of convenience which was used to describe:
N _§ the HT—Lihgual project”; another person testified that
@ o |
P ok ¢ Project" was the name of the component which ran the
’ HT-Lingual project. The latter explained that "RE" represented
.3 | ’ .
: the initials of a person who_had been a translator of foreign
; . v -en &
lénguage documents and that the initials had probably been
s \

‘placed there so that someone could éome back to the translator
if a question arose concerning one of the documents. _/

Another employee testified that the "Watch-List" notation on-
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may have had some knowledge ﬁe:taining to ﬁhe HT-Lingual

program.in gener%l and these cards in particular. Some of
theseAemplbyees recognizedAthe.cérds as felating to.the
HT-Lingual project, but were unable to identify the meéningﬁ
of- the nétatiéﬁ;‘"CI/Project/RE;“ / 4
However, one persoﬁ testified that the fci Project"
was "simply a name of conyehience which was us§§ to describe:
the HT—Lihgual project®™; another persqn téstifiéd that
VCIlproject" was‘the.name of the gomponent(wﬁich.ran the
HT-Lingu%l project. Tﬁe lattér egplained that "RE" ;épreéehtéa

B J . . .
the initials of a person who. had been a translator of foreign

A

language documents and that the initials had probably been

‘placed there so that someone could come back to the translator

if a question arose concerning one of the documentsdfﬁ_/

Another employee testified that the "Watch-List" notation on_ -

~  Classification:
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.thg second card re?errgd to a 1kst of persons who had;
been,ideﬁtified ;émgeing'df particular interest ip the Agency
with‘reSpect to the mailvintercept pProgram.

The Committee requégted the.CIA to provide an
exp;anatiog.for themtetmsf"CI/Project/RE(f'and."ﬁatgh List,"
and for the.significance,of the handwritﬁen notations appe§ripg

~on the index cards. in.addition; the Committee requested a

description of criteria utilized in compiling a "watch list.™

In regard to the meaning of the notation'?CI/Project/RE," 

the CIA explained £hat there»existed an officé withinvthe
.Counﬁeriptelligence staff FQ@t Was~knoﬁn as;“CI/Pfoject,“‘a
cover title that had béén used‘to hide the true ﬁature of thé:
office's;funétioﬁs. .In'fabt,-thié office Qés-respbnsib;e for
the explqitation of the material producéd by ﬁﬁé HT;Lingual

project. The response further explains that "RE" represents

Classification:
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the initials of a former eméioyee whqlis presently retixedigé§g£:>~

4 i Invfesponding to a request for the criteria used in
compiling a "Watch List," the CIA referred to-a section of
{ : ' : ‘ :
/i" -~the-Report~to‘the‘President~by:the:Commission on CIA Activities

"within the United States, which states:

o gt s

Individuals or organizations of particular inteiligence
interest (one should also add counterintelligence

E interest) were specified in Watch Lists provided
g@% } : to the mail project by the Counterintelligence Staff,
L - by other CIA components, and by the FBI. The total
number of names on the Watch List varied, from time
1 .. to time, but on the average, the list included
: approximately 300 names, including about 100 furxnished
y - by the FBI. The Watch List included the names of

foreigners and of United States citizens.

Thus, the full meaning of the notation is that on

. .
Wpmame onabam

9 November 1959, RE placed Oswald's name on the “Watchﬁiist"

i . .
o for the HT-Lingual project for the reason stated on the card —-
j that Oswald was a recent defector to the USSR and a former

Marine.

Classification: _ "\ V¥~ -
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The response goes on to state that the handwritten

S T

e rtuteanen B

humber, #7-305, which also appears on the fi#st card, is a : E

Cees e

reference to the communication from the CI Staff to the Office
of Security expressing the former's interest in seeing any

mail to or from Oswald in the Soviet Union. Finally, the

TPV,

i other handwritten notation, “"N/R-RI, 20 Nov. 59," signifies {
, ' . £

that a name trace run through the central records register 4

: - ¢
indicates that there was no record for Lee Oswald as per i

. . _ i

P that date.
The Agenéy's explanation of the meaning of the second

card is that on 7_August 196 Mrs. Egerte:?r_quested that

Oswald's name be placed on the atch List"™ because of

Oswald's expressed desire to return to the U.S. as stated on

the card. The handwritten notation indicates, in this instance, !

, , ' i
"that Oswald's name was deleted from the "Watch List" on 28 May 1962.

Classification:

L‘ % - i Classified by derivation:
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In reference to the two Eards on Marina Oswald, the

‘ } Agency stated that her name was first placed on the "Watch

List" on 26 November 1963 because she was the wife of Lee

Harvey Oswald. .The second card served the purpose of adding .

the name Marina Oswald Porter to the "Watch List" on

29 June 1965 after she remarried. Bdth‘names were deléted;

R

from the list as of 26 May 1972.

v§ ‘ Thus, the statements of former CIA employees were5

'corrbborated by the Agengy's response regarding the ‘explanation

of the index cardsin the CIA's HT-Lingual files pertaining to

L Oswald. The explanations attested to the fact that the -

references on the cards were not demonstrative of an Agency

.
Ve oottt s Bt

\ relationship with Oswald, but instead were examples of notations

; routinely utilized in connection with the HT~Lingualﬁproje¢tﬁl

Cicssn 1ccmon-
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4. Did the CIA ever debrief Lee Harvey Os&hld?

The CIA has denied ever having’hadVany contact with

Lee Harvey Oswald, and its records are consistent with this

position. Because the Agency has a

nonclandestiﬁe bgsis from Americans traveliﬁé‘abrbad, the
absence of ény record indicating that Leg»Haryey‘Oswald, a
returning defector Who-had worked in a Minsk'radio.facto;y,»
had not been debfiefed has‘been conside;ed by'ﬁarren Commission
critics to be either inherently noncre&ible (i.e.}vthe-

record has been deétro&ed)“br indiéativé.that"Oswald had bgen'

contacted through other than routine Domestic Contact Division

channels.

After'reviewing the Aéenéy's records pertaining to'this e

issue, the Commlttee s 1n1t1al p01nt of 1nqu1ry was to 1nterv1eW"

C]qss\rf:cai’ion:
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the former chief of an Agenc§ component . responsible for research

e T

Mt i

oy ' related to clandestine operations within the Soviet Union‘who

?

wva . it

had written a November 25, 1963 memorandum which indicated that,'

upon Oswald's return from'the Soviet Union,* this officer

v ' had considered "the laying of interviews /on him/ thréugh. -E
3 L4 I or other suitable channels."”

This individual indicated that Oswald was considered suspect .;

because the Soviets had appeared to have been very»solicitous

~£%
N &2

of him. For this reason, a nonclandestine contact, either by

| | | ~,_
' the or other "suitable channels" "E
i such as the FBI or the Immigration and Naturalization Service,

} R *The memorandum indicates that the possibility of an Oswald Sy
. contact was discussed during the summer of 1960, but the author ...

- indicated that the conversation actually took place during’
1 4 the summer of 1962, shortly before his transfer to a new
! assignment. During the summer . of 1960, the author was not SR
N on an active assignment. ’ o

. v
T e 0w
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was gonsidered. ‘2§e officef staﬁed, howevér, that fd*his
knowledge, no contact with Oswald was ever made; moreover, if
a debriefing had occurred;-ihe qfficer‘;tated that he Qoﬁld
have been informed.- Fiﬁélly,~he,stated.tha€ Osﬁald was
considered a pétenti;l lead, but only.of ﬁérginal i@porfance,'
ana‘therefore the absehée of a debriefing was not at all ’

: uhuéual;

The}Committeé inﬁervi§Wed five otherAAéency»eﬁpléyees
who were in a position to have.discussedAOSwéld in 1962 with
Fhe author of this memoraﬁdﬁm;'ihcluding tﬁe person who
replaced‘thé author of the”ﬁémorandum as chief ofltﬁe'resea;ch

N

'section, but none of them could recall any such conversation.

’t,

clandestine operations section, the American’ legal travelers

N

\_/ Cld‘Ss:f:c‘ahon - "\/] .
%‘ Clos.sif‘ied by deri.ycﬁon‘:
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to result in any evidence sd%geéting that Oswald had been -

G -‘""\?.

.
Sl i suminn

contacted’ at any time by the CIA.
The author of the November 25, 1963 memorandum also

informed the Committee that the CIA maintained a large

volume of information on the Minsk radio factory in ﬁhich

_% Oswald worked. This information was stored in the Office of

T s o

Research and Reporting; _/ Another former CIA employee, who

+ had worked in the Foreign bocumentsiDivision in the Soviet - i

branch of the Directorate of Intelligence in 1962, advised the -

1
,J

WA sy,

Committee that he specifically recalled collecting intelligence

Mmoo

regarding the Minsk Radio Plant. 1In fact, this individual

VP

claims that durlng the summer of 1962 he .reviewed a. contact

=  CEA4

- D"'-"‘-——' —.—_\

report from representatlves of 'the CIA's

L Meusecactes
P
e, 052

e

: - who had intervieweé alfqtmef-Marine who'had_worked at the Minek

Radio Plant following his defection to the USSR.. This defector,

C!aséiﬁcdtibﬂ:
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"~

whom the employee believes may have been Oswald, had.been
living with his family in Minsk.

The employee advised the Committee that the contact

repoft was filed in a Qolume'concerning the Minsk Radio Plant

which sh¢ula be ret:ievable from the Industrial Registry Branch,
then a component of £ﬁe Office of Central Reference., Accbrdingly,

the Committee requested that the CIA provide both the above-

described contact report and the volume'cf.materials

concerning the Minsk Radio Plant. A review by the Committee

of the documents in the volumes on the Minsk Radio Plant,
however, revealed that no such4cOntact’report-existed in
tbat file.

The CIA has stated to the Committee that between 1958

.and 1963 it had no procedure for the systematic debriefing of

overseas travelers, including returning defectors. ‘Instead, =

- Classification: .
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the Agency reliedwupon the ?BI both to maké such contacts and

report any significant results.

To investigate this question further, the Committee

‘reviewed the files of.22“individuals (selected from an oiiginal

list of 380 possible Soviet defectors) who were born in America

and appeared to have returned to the United States between

1958 and 1963.* Of these 22 individuals, only four were

interviewed at any time b& the CIA;__These.four instances
tended to,involye barticular intélligéncé or counterintelligence
needs, but.this was notAalwaYS the case,.

Baséd uéon this file~review,'it appears-that, in fact,

AN

the CIA did not contact feturning>defectorslin 1962 as a matter

*An effort was also made to review only the files of American-
born individuals who had defected during these years. Not
all of the 22 individuals, however, met this criteria.

- Classification:
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of standard opergE;ng prbcedarei For th;é}Féésqn, the
absence of‘any Agehcylcontact‘with Oswald upoﬁ his return.from
the Soviet Union cannot be considered in any way unusual,
particula:ly since the'fBI did fulfill its jﬁrigdi;tional:.-

obligation to conduct such interviews.

5. The Justice Department's Failure to Prosecute Lee Harvey

Oswald'fdr Qffering to Give Intelligence Information to -

the Soviet Union

When Lee Harvey Oswald appeared at the United States

Embassy in Moscow on October 31, 1959 for the purpose.of{'

renouncing his Ameficah citizenship, he~a11égédly offered to

. AY

give the Soviets information that he had acQQired as a1t

Marine Corps radar bpetatof.f;_/ " The Committée soughé*'_f’7 >

to determine'why the Justice Department did not prosecute -

Oswald for his offer to divuige this kind of information;i

Classification:
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A review of Oswald‘s“éorrequndence*with the American

embassy in Moscow indicates that on February 13, 1961 the
.%i - embassy received a‘letterAfrom him in which he expressed a
"desire to return to the-United States if...some agreement
P | - : - o
A _ , o ~ : :
} : J/could be reached/ concerning the dropping of any legal i
% - proéeedings against /Rim/." _/ 'On February 28, 1961, the
T o |
. !
embassy sought guidance from the State Department concerning o
-?

Oswald's potential liability to . criminal prosecution. _ /

E ' The State Department, however, responded on April 13, 1961 that
it was "not in a poSitiqn.to advise Mr. Oswald whether upon his

 desired return to the United States he may be amenable. to

prosecution for any possiblé offenses committed in.violation

" of the laws of the United States..." /

- On May 10, 1961, Oswald wrote the embassy demanding a

~ "full guarantee" againsg,the;possibility of prosecution. _;/

s e
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e

He visited with embassy éon%gl;RichardASnyder on July 16,
léGl,‘and déniedaéﬁat he{had ever.given anf.informétign to
the quiets. __/ Snyder advised Cswald Qn an informalﬂbasis‘
thét( while no assuranqgs»éould be gi&en, t@e embassy did nbt

perceive any basis for prosecuting Oswald for an offense

involving any severe. punishment. /

There is no record that the State Department ever

- gave Oswald any assurances that he would not be prosecuted. .

" Upon his return to the United States, Oswald was interviewed

twice by the FBI. On each occasion, he denied ever giving
any information to the Soviet Union. _/

In a response to a Committee request, the Department of

'Justiceiihaicated that prosecution of Oswald was never

considered because his file contains no evidence that he had

ever revealed or offered to reveal national defense information

- Classification:
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{ : to the Soviet Union. ~_/- In a subsequent response,- the -

i Department~acknowfédged the existence of sdme evidence that -

——

Oswald had offered information to the Soviet Union,.but

\—IM‘ we

stated that there were, nevertheless, serious obstacles to a

[

possible prosecution:

It (Department file) does contain a copy of
1 an FBI memorandum, dated July 3, 1961, which
1 is recorded as having been received in the
' : Justice Department's Internal Security
Division on December 10, 1963, which states
g that the files of the Office of Naval
i Intelligence contained a copy of a Department
of State telegram, dated October 31, 1959,
at Moscow. The telegram, which is summarized
: in the FBI report, quoted.Oswald as having
Py offered the Soviets any information he had _
N acquired as a radar operator. The FBI report»
did not indicate that the information to
which Oswald had access as a radar operator
was classified.

Oswald returned to the United States on

June 13, 1962. He was interviewed by the-

FBI on June 26, 1962, at Fort Worth,

Texas, at which time he denied furnishing

any information to the Soviets concerning

his Marine Corps experiences. He stated B
that he never gave the Soviets any information = =i~ -~
which would be used to the detriment of the s T
"United States. : . - L

In sum, therefore, the only "evidence" = a , 'Tf

that Oswald ever offered to furnish : - o
- information to the Soviets is his own

reoorted statement to an off101al at the : L

Clqsssaicahon'

) P Clqssified by derivation: _
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.of course, was contradicted by his denial
- to the FBI, upon his return to the United

Classification:
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U.S. embassy in Moscow. That statement,

States, that he had ever made such an offer.

In the prosecution of a criminal case, the

Government cannot establish a prima facie
case solely on a defendant's unsupported
confession. = The Government must introduce
substantial independent evidence which would

-tend to establish the trustworthiness of the
.defendant's statement. See, Opper v.

United States, 348 U.S. .84 (1954).

Accordingly, in the absence of any information

that Oswald had offered to reveal classified information
to the Soviets, and lacking corroboration of his
statement that he had proferred information of any

kind to the Russians, we did not consider his .
prosecution for violation of the espionage statutes,

18 U.s.C. §§ 793, 793. _ / -

Based upon this analysis, there is no evidence that

Oswald received favorable treatment from eithe: the State_'.

Department or the Justicg»Department regarding the possibility

-

of a criminal prosecution.

a) Priscilla Johnson McMillan

6.  Oswald's Contacts with Americans in the deiet‘Unién?ﬂéwfwﬁ;$

Priscilla Johnson McMillan, author.of‘Marinalahd Lee,

became a subject of the Committee's inquiry because she was

Classification:
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. g

one of two American correspondents who had obtained an interview

e

With Lee Harvey Oswald during his stayviﬁ Moscow .in 1959. The«:

Committee sought to investigate the allegation that Ms. McMillan's

interview With.Oswald had been arranged by the CIA.

-

John McVickar, a consul at the American embassy,

testified that he had Oswald's case with Ms. McMillan, and

‘that he thought ﬁshe“might:help us - in communicating with him

and help him in dealing with what appeafed to be a very\strdng
personal problem if she were able to talk with him.“.;_/
McVicka; stated, however,vthat hevhad never worked in any
capacity for the CIA, _nér d}d »he believe that Ms. McMillan
had any such affiliaéion.A The_Committee's.review qf Mr.

¥

McVickar's State Department and CIA files confirmed that he had

never been associated with the CIA.

4 Cicsssf:cahon- _— gbw
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According to Ms. McMillan's.testimony about the events

.

surrounding her interview with Lee Harvey Oswald, in November

1959 she had just returned from a visit to the United States

.where she covered the Camp_bavid'summit between President

- Eisenhower and Premier Khrushchev. On November 16, 1959,‘she

- went to the American embassy to pick up her mail for the first

time since her return to the Soviet Union. The mail pickup'

facility was in a foyer near the consular office. Consular

 Officer John A. McVickar came out of this office and welcomed

McMillan back té the Soviet_Union. Thgy exchanged a few

words, and as she was léavigg, McVickar commentesthat gt
her hotel was ah American who was trying t§.defect to the\
Soviet.Uﬁidn;'_McVickar statéd‘thét the Amgrican woﬁld ﬁot

speak to "any of us," but might speak to McMillan because she.

was a woman. She recalls that as she was leaving,.McVickar

Classification:
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told her to rémemﬁér that shé was an Ame;icén.
McMilian ;;;;eeded to hgr hotel, fﬁu;d out'thé
Americgn's room number, knocked on his door{ and asked hiﬁ
for an interview. The Americah, Lee Harvey :Oswald, did not -
ask her‘inéoﬁﬁhe room,Abut»he‘did agree ;o talk to her in her

room later that night. No American government official

arranged the actual interview with'Oswald; She met with dswald

juét'once. ‘She believes that McVickar called her on November-l7,'

~the day after her interview with Oswald, and asked her to supper.
That evening at supper they discussed her interview with Oswald.
McVickar indicated a generqi'concern'about'QSwald and felt that

"the attitude of another American consular official might have

" pushed Oswald further in&fhe direction of defection. Mqvidkar

indicated a personal feeling that it would be a sad thing'fdr.

Oswald to defect in view. of his age, but he did not indicate .
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- that this was, the U.SL Goyerﬁheﬁt's positionu(p.18).

L e,

Ms. Millan also testified that she had never worked for

agency at the time of hérwinterview with Lee ‘Harvey Oswald.

J ‘According to an affidavit that Ms. McMillan filed with the

i : - Committee, her only employment with the federal government was

;

Service, \an organization that was operated by the AmeriGany —.i..

Britishy, _and Canadian embassies in Moscow.

é —— TT“N:iﬁT:T??f‘“~~—-~_~_~_~“_~P~“__“__u_“ e T

‘ Finally, Ms. McMillan £é§tified that because of her

é  background in Russian studies, she applied for a position with

2 V » ! ’ ) T . AY . & .

' the CIA in 1952 as_ah'intélligencé-analyst. :The application

: | _ T‘M;ﬁagémwnfww_w;,m.qm~f~wwm~%~; R
‘' was withdrawny\bdt the CIA completed its security check on ;)'
/l‘ o e L L . . . -._/-:,\W,-;.___’_ "'-;-“vv-.—r.n_.,; - w/,
;\\~fii\and denied hér'é'security'clearance. LShe acknowledged -

béing debriefed by_an Agency employee in 1962 after returning

 Classification: . (éf)
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from her thrid trip to the Soviet Union, bqt explaihed that this

contact was in some way related to the confiscation of her L

RLSRPPRSREN

notes by Soviet officials.*

R

The Committee's review of CIA files pertaining

to Ms. McMillan corroborated her testimony. .There was no

NS
STy

indication in the file suggesting that she had ever worked for

LT

*In November 1962, I had a conversation with a man who )
ifen;lfled himself as a C.I.A, emElozeeIand gaveé his name &@s J .
either Donald Jameson or James MacDonald. I~ agreed to ~see him g
in part because the-confiscation-of my papers and notes had
utterly altered my situation -- I now had no hope of returning
to the U.S.S.R. and was free for the first time to write what

. I knew. I was preparing a series of articles for The Reporteru" E
$

¢
H
i
!

‘which would contain the same information about which
qﬁiﬁiép had expressed a desire to talk to me. Finall during
y : £ atter part of my 1962 trip to the U.S.S.R., I had been
R under heavy surveillance and the K.G.B. knew what Soviet citi- f
' -zens I had seen. Many of those I had talked to for the Reporter H
articles were Russian "liberals" (anti-Stalin and pro- Khrushchev).;
What reprisals mlght befallthosevﬂmmxl had interviewed I
- did not know, but since my notes were now part of the K.G.B.
1 . files, I felt that it might help them if the C.I.A. knew.that

i f
- which the K.G.B. already knew. My meeting with améson 'f
which occurred at the Brattle Inn, Cambridge,»was a _ of

my usual effort to avoid contact with the C.I.A., and the
subject matter was confined to my impressions of the Sov1et
literary ‘and cultural climate. :
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the CIA. 1In fact, there was:some evidence suggesting that the

S TN,

- Agency was reluctant even to debrief her after her trips to

 the Soviet Union. BAn interview with the former Agency dfficial
[ - . -
o4 pous ol @ {‘-\:D( w!;:‘nf oo phs RPN st vy by
who had beenbgeputy chlef and then -chief of the Amer1can<;;;;;\ )
b U 0X{A - | |

o

‘-_______/’
Ms. McMillan had not been used by the'CI% in-that-program.

,(ffivelersprogr///durlng the years: 1958 to 1961 conflrmed that

There was information in Ms. McMillan's file indicating
that on occasion duriné the yeérs 1962-65 she h;a‘proviﬁed'
cultural and literary type infdrmatién to the CIA. ﬁoné of
this information, however, was suggestive in any way Cf a
clandestine relationship.'nﬂ?cordingly, therg is Qo gvidence

that Ms. McMillan ever WOrked‘for'the CIA or received the

Agency's assistance in obtaining an interview with Lee Harvey,¢1}®y

Classification:
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LTSN

b 2 -ad e N

TRTPOIA.

o, |,

il 1N

RATIP Y,

 emreman,




O L - O

Classification:

_/"‘ ' . (This form is to be used for material extracted
‘ from ClA—controlled documents.)

Oswald.* _'- -

b) Richard E. Snyder

Richard E. Snyder was the consular official irn the United

Mokt

States Moscow embassy who handled the Oswald case. It was

Snyder with whom Oswald met in 1959 when Oswald sought to renounce
his«American citizenship. Two years later, when Oswald

initiated his inquiries about returning to the United States,

Snyder again became involved in the case. Warren Commission
; critics have alleged that Snyder was associated in some way
with the CIA during his service in the Moscow embassy.

In his Committee depositon, Richard Snyder acknowledged

N

that for an eleven-month period’du:ing 1949-50 he worked for

[

; *Nor is there any basis, based upon Ms. McMillan's testimony,

i CIA files, and an affidavit provided by McMillan's publlsher,

'j Harper and Row, to support the allegation that the CIA
financed the book Marina and Lee.

C]qsmf:cahow
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the CIA while he was on the waiting list for a foreign service

.

appointment with the State Department. Snyder testified,

s

however, that, since resigning'from the CIA in March of 1850,

he has had no contact witp,the CIA other thap a letter
written in 1970 or 1971 inquiring abogt_employment on a
‘contra¢£ual'basis.*

The Committee“revigwed»Snyder's files at the State
-Deparément, Defense bepar#ﬁent, aﬂd the.CIA. -Both the‘t
StaterDepartment and>Defense Department are qonsistent with
his testimony. Snyder's;CIA file revéaled'thét at oneitime

prior to 1974 it had been red flagged and maintained on a

segregated basis. The file contained a routing indicator

*Snyder also denied contact with any other intelligence
service while active as a foreign service officer.

T
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"to explain the reference to "cover" because according to its

Classification:

(This form is to Le used for material extracted
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"DCI statement and a matter of éover" conce}ning Snydei.

Lo e

In response to a Committee inquiry, the CIA indicated

that the DCI statement presumably refers to comments which

‘former DCI Richard Helms had made in 1964 coﬁéerning the

Oswald case when Helms had been Deputy Director for Plans.*

.The CIA also stated that Snyder's file had been flagged at the

- request of DDO/CI to ensure that all inquiries concerning

Snyder would be referred to thét office. The Agency was unable

ré¢ords Snyder had never been assigned any cover while employed.

Further, the Agency stated that "/t here is no record in Mr.

N

Snyder's Official Personnel File that he ever worked, directly

PR

'-*Responding to a newspapér allégdtion>that‘OSWa1d had met with CIA

representatives in Moscow, Richard Helms wrote a memorandum to
the Warren Commission on March 18, 1964 in which he stated the
"desire to state for the record that the allegation carried in

this press‘ report is utterly unfounded as far as the CIA
is concerned." ' ' S
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or indirectly, in any capacigy for the CIA after his

resignation on 26 September 1950."

The Committee'does not regard this explanation as

satisfactory, eSpecially since Snyder's ZOlffiié indicates that

for approximately one year ‘during 1956-1957 he was used by an

Agency case officer gg/;‘;;;€E$§TAt Har%érd Unlver51ty ecause

pado~$ N

of his access to othea&stﬁ&ents?who mlght be going to the

—-‘ [T

Soviet Union, nor was the Agency actually able»to'eXplain
specifically why someone considered it necessary to red
flag the Snyder file.

The remainder of the Snyder'file; however; is entirély'

- consistent with his testimony before the Committee concerning .

the absence of Agency contacts.i;Invaddition,'the CIA

’pérsonnel officer who handled Snyder's case in 1950 confirmed-

that Snyder had, in fact, terminated his employment with the

’ 5 ' e
Classification: 6 1y
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CIA at that time.. Moreover, he added that Snyder dld"ﬁdtﬁ;f\

, : - o & 6.@ “Y) %LQ ‘o:eg__ Co ‘
to the State Department uRder-any—kind-—-ef ! k. _/ _g
~§ This -position was confirmed by a former State Department .
I : 4 g
_official who was aware of ‘procedures for State Department
¥
‘. j? r CIA employees. In addition, this individual stated é
i that at no time from 1959 to 1963 did the CIA use.the State |
~ Department's overseas consular positions as cover for CIA E
‘ .

intelligence officers.

K
k &
R
W

(Insertion to follow -~ Analysis)

c) Dr. Alexis H. Davison

A _ Dr. Alexis H. Davison was the U.S. Embassy physician;in

Cabim e re i

TR, e, O

Moscow from May 1961 to May'1963.’ In May 1963 he was expelled o

B s IO

. ] B ’/ I
. . _.;bww a0 . a8
from the Sov1et Unlon in connection with the Penkovsky spy

T,

I; N e ot S »."
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Ecase.//hfter ths ass?SSLnatlon of PreSLdent Kennedy, it was ¢
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discove:edkthat thg name of ﬁf-:DéviSon‘ébmothe;; g;sfHéi
Davison, ana herﬁézlanté address Qgre in-QsQalq‘s'addfess bdok,
unde? the heading "mother:of U.S. Embassy doctor." in
addition( it was alsb determined tha; the flight whiéh

Oswald, hié wife and child ﬁook.frqm New quk'to Dallaé on’
June 14, 1962 had stépped iﬁ‘Atlanta.

For this reason, it has been alleéed that Dr. DaViéon.
was Oéwald‘s intelligencercontactiin Mos¢ow.

In a Committee intexrview, br, Alexis Davison state@ tﬁat
he ﬁadnbeen a physician in the U.S. Air Force and Qas.stationed
in Mo#éow as the U.S. Embassy physician from May 196i‘tov
May 1963. In this éépacity, it W$s ﬁis;duty to éerfqrm

physical éXaminatioﬁs on all Soviet immigrants to the United

States. 'He‘recalls:that most of these immigraﬁts were elderly,'

but he remembers two young women, one who was a mathematics

Classification:

6 g/ . Clossified by deri'voﬁén:

by AL vlo

D “Hearadis s N

SRCTYHT T,

SRLITIER

h aidleh Ll

CEEYL TR S P - SRR S-S54



Nt b

pr—,

(5 Cla-ssiﬁcc?ion: - D

(This form is to be used for material extracted
from ClA—controlled documents.)

. e

teacher from the south of RﬁSsi@ and one who was married to
an American. The latter was very frightenéd by the proépect

of going to the United States. She stated that she was going

to Texas with her husband. Dévison said that if She and her o

husband traVeled_ﬁhrough Atlanta on their way to Texas, his
mother, a native-born Russian} would be happy to see her. He
gave his mother's name and address iﬁ Atlanta to the woman's

husbahd, who‘was'"scruffy looking." This was not an unusual

.thing to do, since'his family had always been very'hospitable'
» to Russians who visited Atlanta. In retrospect, he assumes

~ that he gave his mother's name and address to either Lee

o

cr Marina Oswald, but he is uncertain in this regard. _/

After the assassination.of President Kennedy, Davison

was interviewed first byla Secret Service agent‘and later by

an FBI agent in connection with the entry of his mother's

Classification:
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name and address in Oswald'sgadd:ess book. The FBI-agent

«\

also 1ntervlewed Davison' s mother, Mrs. Hal (Natalia

‘Alekseevné) Davison. Davison indicated that the Secret

Service and the FBI were the only government agencies to

interview him about his contact with the Oswalds. =/

,‘__\\\ '

» ~ ~Davison admitted his involvement in the Penkovsky spy

case. Specifically, he stated that in connection with his

assignment as U.S. Embassy physician‘in Moscow, he had received

some superficial intélligence training. This training mainly

involved lectures on Soviet life and instructions on remembering -

and reporting Soviet names and military activities. During his

Coam

tour of duty in Moscow, Davison was asked by an Embassy

‘employee, whose name he'no longér remembers, to obsérve a

certain lamp post on his daily rqﬁte between his apartment

o

and the Embassy and to be élert for a signal by telephone;

Ciassmcqnon.“ [,, e
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Davison agreed.

(%ccording to his‘instructions, if he ever s a black
chalk mark\on the lamp post or if he ever received a

telephone call\én which the caller blew in;d{éhe receiver
) \ v |
-three tlmes, he Qﬁs to notify a person whose name he no

a

longer remember;) H§ was told nothlng else about this
e .

/

operation. Davison performed his role in this operation for

approximately one year. ‘Hé\participated in no other'operations'

Ke "\
v N\ .
during his tour of dutyAiﬁ Moécow, but he did perform some
.'/"4
desk work for the Air/Attache. Oh just one occasion, toward

./’

the end of this ygér, he observed the\Tark on the iamp post

and his wife received the telephone sigﬁgl. As instructed,

/:
!

. he reported these happenings. 'Shortly thekeafter, theASoviets
: / ‘ . o . ' o ’

reported that they had broken the Penkovsky»spying operation.

\

"The Soviets declared Davison persona non grataljust after he

left Moscow bec his tour of duty had ended. He does not
css: n:cmon- ‘
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’ recall any intelTigence debrlefrﬁ’g on the Penkovsky“~““““'”"‘“*\ E
. ) 'v__/
_j- T
1 Davison denled part1c1pat1ng in any other intelligence
.'} activity related work durifg/hls employment in Moscow, and E
J .- provided the Committee with an affidavit to this effect.
' /// , CoT | ///5' E
The former deputy,chlef of the CIA s Sov1et Ru551a,clandest1ne .
‘ activities seéction during 1960-62 confirmed Davison's position, .- ¥
A - = ) // " b
i and chafacterized his invélvement in-the Penkovsky case”os a
- e o S o . o .
EEE "ofie shot" deal. ‘In additionf/o review of Davison's CIA and
. 4 N - . ,/' P : .
% ,//‘/ ' : .
] Departme23/6f Defense files was also entirely consistent with E
his Committee testimony.
, —A@eef&iﬁgéy,/quzg-is no basis for conoluding'that Dr. - _E
i ¢, Davison was Lee Harvey Oswald's intelligence contact in E
Moscow.
b
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7. George deMoh:epschildt

v

L

George deMohrenschildt was a prominent member of Dallas’
White Russian" cémmunity who befriended Lée Harvey Oswald.

This friendship'has engenééred COnsiderable §peculation

5; ' ‘because of the contrast between the backgrounds of the two men.

g - DeMohrenschildt was described as sophisticated:and well educated,

- one who moved easily in the social and professional circles

of oilmén and the so-called "White Russian” community, many

ERR

g of . whom were évowed right-wingers. bdswald's "lowly" background

~did not include much education or influence, and he was, in fact,

shunned by the very same Dallas Russian community which

AN

embraéedAdeMohrenschildt.' DeMohrenschildt commipted suigide'ﬁjyv

¢

TN, '.ff%";;}:

in 1977 shortly after having been contacted for . an intefviewi .

by a Committee investigator.

T

In his Warren Commissipn testimony, deMohrenschildt

Cizssification:
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' stated that he beliéved he had discussed Lee Harvey Oswald

with J. Walton Moore, whom deMohrenschildt described as "a

Government man -- either FBI or Central Intelligence." /

DeMohrenschildt said Moore had interviewed him when he

returned from Yugoslavia and that he was known as the head of

the FBI in Dallas. _ / DeMohrenschildt said that he had

" asked Moore and Ft. Worth attorney Max Clark about Oswald. to

reassure himself that it was “Safe" for the deMohrenschildts

. to assist Oswald, _ / and was-told by one of these persons

that "the guy seems to be OK." _ / This admitted association

w1th J. Walton Moore, a known employee of the CIa's

Y\ B

Domestlc ContactsD1v181on, gave rlseAto the questlon of

whether deMohrenschildt,had contacted Lee Harvey Oswald"on

behalf of Ehe CIa.
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TN -
In 1963 | s employed by the Central
Intelligence Agency in | lin the _
| Accordin?/t6[::::::j IA personnel file,
o o - o , R
‘he was assigned to th Divison in 1948. 1In

a fitness'report for the period April 1, 1963 through March 31,

~. . .

O\

} \

1964, _duties in the Dallas office incldded’“sﬁpervising*h

e

. N, ——-"'-r/

‘and managing a resident agency; exploitation of source's

complete intelligence pétential by debriefing...; writing

- reports; keeps informed on foreign situations and intelligence

requirements in order to better orient and exploit sources: and
searches for and develops new sources."

In an Agency memorandum dated April 13, 1977 contained
: P :

- in George deMohrenschildt's CIA-file{;;iiiingt forth facts

to counter a claim which had been recently made by WFAA-TV -

in Dallas that Lee Harvey Oswald had been employed by the

Ciassiﬁeaﬁon{ . ()‘/% '
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CIA and that 1ad known Oswald. In tﬁat memorandum,

S

[:::::jis quoted as saying that according to his records the

last time he had talked wifh George deMohrénschildt was. in

thé‘fall of 1961. [i::::ﬂéaid that he had #o;fecollection of
any conversation with deMQhrenschildt concerning Lee Harvey.
Oswald. The memo:anduﬁ élso séyé ?hat Moore recallgioﬁlyl

two occasiogs whenvhe me£ deMohrenschildt -- first, in the
spring of 1958'£o discuss the mutuéi intereét the.two'
coup}eswhad in mainland China; and then in thgifaliApﬁ i961
when the deMohrenschildﬁs showed filﬁs of their tatin American.
walking tripk | -

AN

Other documents in deMohrehschildt's CIa file,

_however, indicate more contact between[:::::]and'deMohrénschildt3 

than was stated in the 1977 memorandum by[  In a memorandum -

‘dated May 1, 1964 from[:::::]to the Acting Chief of the [:::::::] w
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'[:::::::]of the CIA, ~ ktated that he had known'Ggorge

‘CIA file contains several reports submitted by deMohrenschildt

. of Superiority over Soviet Satellites," and "Effect of

' Decentralization in the 0il JIndustry." =

Classification: | O

(This form is to be used for material extracted
from ClA—ontrolled documents.)
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 deMohrenschildt and his wife since 1957, at which time

got biographical data on deMohrenschildt after a trip to

i ‘mmm&' TN

Yugoslavia for the International Cooperation: Administration.

|say.s also in-that 1964 memorandum that he had seen

'deMohrenéchilthseveral times in 1958 and 1959. DeMohrenschildt's

to the CIA on topics concerning Yugoslavia, including‘"Lack

of Interest in Communist Ideology," "National Pride/Feeling

DeMohrenschildt~téstified before the Warren Commission

o

that he had'ﬁéﬁer been in ahy respect an intelligence agent. __ /

The Committee interview with and its feview of the CIA's

i N

Moore and deMohrenschildt files‘confirmed‘that‘deMoh:enschildt_

Classification:
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had never been an American in%eiligenée agent. In this

.

regard, it should be stressed that, upon returning from trips

abroad, ' of Americans annually provide information

to the CIA's| A ' |on a nonclandestine -
basis. Such acts of cooperation should not be confused with
an actual Agency relationship.*

8. William G; Caudet'

William G. Gaudet was a newspaper editor who wa$ issued. .

the Mexican tourist card immediately preceding Lee Harvey

Oswald's on September 17, 1963. Two_days'later, he départed

for a three-or'fou:—week‘trip to Mexico and éther Latin

*DeMohrenschildt's file also makes reference to an occasion

where he may have been inwvolved in arranging a meeting between
- . a Haitian bank officerNand a CIA\or Department of Defense -

official. A Department of Defense official interviewed -

by the Committee stated that. the meeting was arranged by
Department of Defense officials and that deMohrenschildt's
presence (in the company of his wife) was unanticipated. The
Committee,does not regard this incident as evidence of any -
Agency relationship because there is no indication that any
United States governmental official actually solicited

deMohrenschlldt s assistance with regard to this meetlng. S

C!cs::i’lca?mn-“ ) 7’7
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American coUntrieé: This haﬁpéned'to coingide wiﬁhiq§wélé's‘
visit to Mexico éi;y‘beﬁween September 27, i963 and

October ’ 1963;- After_the assaséinatiqn;'Gaudet advised
the FBI during an inter&iew‘that he had once been employed

by the CIA. Speculation about‘Gaudet's possible relatiénship

with Lee Harvey Oswald was created when it was discovered that

the Warren Commission Report contained a list, provided by

‘the Mexican Government and purporting to include all individuals

who had been issuéd Mexican tourist cards at the same time as

Prm—

Oswald, which nevertheless omitted Gaudet's name. - /

At a Committee deposition, Gaudet testified  that his
contact with the CIA was primarily as a source of informati@@‘.

reflecting information that he had obtained during his tribsyn

abroad; in addition, Gaudet maintained that he'occasionally per— .

éormed errands for Agency personnel. .Gaudet stated that hié\f

 Classification: 14
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last contact with theVCIAiwas*ih 1969, but that the relationship

RN,

" had never been formally.terminatéd.

The Committee reviewed Gaudet's CIA file, but found

neither any record reflecting a céntact between him and the
Agency after 1961 nor any indication that he had "performed
errands" for the CIA.* A memorandum, dated January 23, 1976,

seemed to confirm the absence of.any further ¢onta¢t after

this time:

T, U ST

The ‘has an inactive
file om wirriam George Gaudet, rormer editor and :
publisher of The Latin American Report. The file shows
that Gaudet was a source of the|] | ’
Resident Office from- 1948 to 1955 during which period
he provided foreign 1ntelllgence information on Latin
American political and economic conditions resulting
from his extensive travel in South and Central America
in pursuit ¢f journalistic interests.. The file further
indicates that Gaudet was-a casual contact of the New
Orleans Office between 1955 and 1961 when, at various

unsuccessfully to obtain financial'loans from the Agency,~'“

!

*The file did contain a routing indication, which the Agency
has failed to explain, to the effect that someone "agrees with
the manner in which this caSe is being_handled.ﬂ,__/u' )

,Cassmccmow o %

S/D _ C(assxfled by derlvohon ________..__
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throughl;;;;]to support hie n blication. There. is
no corresporndence-in the file on Gaudet after 1961.

Gaudet could not recall whether his trip to Mexico and
~other Latin American countries in 1963 involved_ény intelligence
related activity. He was able to testify, however,. that he

- did not encounter Lee Harvey»Oswald, whom he had previously

seen on occasion at the New Orleans Trade Mart, during that trip.

'~ Gaudet was unaware that his Mexican tourist card had been
. issued immediately before Oswald's and could not recall having
sesn Oswald on that day. Finally, Gaudet did not have any
 information concerning the omission of his name from the
list published in the Warren Commission Report.
Based upon this evidence, the Committee does not find
o o X , -
a basis for concluding that Gaudet may have contacted Lee

Harvey Oswald on behalf of the CIA. Although there is a

conflict between Gaudet's teétimony'and his CIA file concernihg-

'C!'qssificafion: |
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the duration of his Agency contacts as well as'the'éerformance
of errands, there is no indication from his ‘file or .

testimony that Gaudet's cooperation involved clandestine

activity. Again, it should be stressed that the

which was the Agency component that was

in touch with Gaudet, was not involved in clandestine

‘operations.

‘9. oOswald's Trip to Helsinki and the Issuance of His Entry

Visa into the Soviet Union

Oswald's trip from London to- Helsinki has been 'a point

-0f controversy because his passport indicates that he arrived

" in Finland on October 10, 1959 and the Torni Hotel in

Helsinki had him regiétefed as a guest on that date, but
the only direct flight from London to Helsinki landed at

11:33 p.m;; according to a memorandum signed in 1964 by

'Richard Helns, %:L § Oswald had taken this flight, he could
: ' assin

ication:
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not normally have cleared‘cuétoms and’landing formaiities and

4 A ' T

o R . - : _ - g
7 reached the Torni Hotel downtown by 2400 (midnight) on the - E

J - same day.". / Further questions'concerning‘this segment of

Oswald's trip have been raised by his ability»to obtain a
7 ‘ Soviet entry visa within only two daysaof having applied for E

it on October 12,»1959.*

I ERAPI,

The Committee was unable to determine the circumstances

R

‘surrounding Oswald's trip from London to Helsinki. 'LQuis

Hopkins, the travel agent who arranged Oswald's initial

o mevaremd s hn.

transpottation from‘the United States, stated that he did notb

know Oswald's ultimate destination at the time that Oswald

PR,

booked his passage on the freighter Marion Lykes; cohsequently,

e v

TR

Y ‘Hopkins had nothing to do with the London to Helsinki leé of ‘j

*Since Oswald arrived in Helsinki on October 10, 1959, which
was a Saturday, it is assumed that his first opportunlty to |
apply for a visa was on Monday, the twelfth.

Classification:

QTR

Clossified by derivation:




Classification:

(This form is to be used for material extracted-
from ClA—controlled documents.)

Oswald'svtrip. In fact, Hogkins stated that had he known

Oswald's final déstination, he would haveASUggested sailing on

anothet'ship that would have docked at a port_ﬁqre convenient

Nerits e

to Russia.

JUETReN

Hopkins indicated that Oswald did not éppear to be
particulariy well informed about travel to Europe. The
travel agent did not know.whether Oswald had been referred to

"him by ényone.

pR———

B

A request for any files that the CIA and Department of

} o |

i Defénée may bgve pertaihing to Lewis Hopkins rgsulted’in a

,5 negative game Frace. The ég@mittee was unable to obtain any
! N .gdditional sources of infqrmatioﬁ réggrding}bswald's London
% N to Heisinki trip;

In contrast, the relative ease with which Oswald

obtained his Soviet Union entry visa was more readily

amenable to iny%Stiggtion; This issue is one that was also

Ciassirication: -
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of concern to the Warren Commission. / 1In a létteﬁﬁto

.

.
i
1
¥
¥

¥

the CIA dated May 25, 1964, J. Lee Rankin inquired about the

PRY YR

apparent speed with which Oswald's Soviet visa was issued.

T

Rankin néted that he ha&kfecent;y'spokeg witﬁ Abraham Chayes
o# the State Departﬁenf who contended thét at the time A-A ' é
Oswald received his.visa td enter Russia from the So&iét
. Embassy‘in Helsinki, at least one week o;dinarily passed-

between the time of a tourist's application for a visa and

the issuance of the visa. Rankin contended that if Chayes'
assessment was accurate, then Oswald's ability to obtain

his tourist visa in two day€ might have been very significant.

- The CIA responded to Rankin's request for~inforﬁation‘

on July 31, 1964. Richard Helms wrote to Rankin that the Soviet

Consulate in Helsinki was able to issue a transit visa (valid

for 24 hours) to U.S. businessmen within five miﬁutes, but .

- Classification:
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e e} S erly

if a longer stay were intendéd at least one week waé_peeded | ~E

R

to process a visa application and arrange lodging through'

Soviet Intourist. A second communciation from Helms to
; . | l
o Rankin, dated September 14, 1964, added that' during the 1964 _
3 tourist season, Soviet Consulates in at least some Western ;
1 : European cities issued Soviet tourist visas in from five to >
| | | o
seven days. ' %

In an effort to resolve this issue, the Committee has

reviewed the CIA file on Gregory Golub, who was the Soviet

|

§

J o , S .

Consul in Helsinki when Oswald was issued his tourist visa.

§ Golub's file reveals that, .in addition to his Consular

A ) . .

, activities, he was suspected to have been an officer
.):‘ \

‘0of the Soviet KGB.

e ._w..v«._.w—_.,“__\\‘

Two CIA/dispatches from Hél;;;EI*qucerning Golub

et B g it

Saprpe o s e,

are of particular significance with regard to the time
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:
-

- necessary for issuance of visas to Americans for travel into

T e,

:

the Soviet Union. The first dispatch recordsthat(fiigé

disclosed during a luncheon conversation that:

| Moscow had given him the authority to give

: Americans visas without prior approval from
Moscow. He (Golub) stated that this would
make his job much easier, and as long as
he was convinced the American was "all right"
: he could give him a visa in a matter of
i - minutes... - (emphasis added)

“CRTEN

e N

The second CIA'disgéthy dated October 9, 1959, one
. ‘ 1 : R

. : 7/
3 i . . P

day prior to Oswald's &rrival in Helsinki, illustrates that

Golub did have the authority to issue visas without delay.

‘The dispatch discusses a telephone contact between Golub

and his consularvcéunterparf“at the American Embassy -in

Helsinkic:

P
T,

. Classification: R ¢
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" e.e.Since that evening " (September 4, 1959) Golub
has only phoned (the US consul) once:and this
was on a business matter. Two Americans were in
the Soviet Consulate at the time and were applying
for Soviet visas thru (sic.) Golub. They had
previously been in the American consulate inquiring
about the possibility of obtaining a Soviet

visa in one or two days. (The U.S. Consul)
advised them to go directly to Golub and

make their request; which they did. Golub

phoned (the U.S. Consul) to state that he ,

would give them their visas as soon as they

made advance Intourist reservations. When

they did this, Golub immedidtely gave them.

their visas...* (emphasis added) o

Thus, based upon these two factors: (1) Golub's
» authority-to issue visas to Americans without prior approval

from Moscow, and (2) .a demonstfation of this authority, as

-reported in a(éiﬁmfifpatchx"pproximately oné month prior

to Oswald's appearance at the Soviet Embassy, the Committee

ey

has found that the available evidence tends to support the

conclusion that issuance of Oswald's :tourist visa.Withinf-

*Evidently,. Oswald had made arrangements with Intourist
because upon his arrival at the Moscow railroad~station_on
October 16, he was met by an Intourist representative and

taken to the Hotel Berlin where he registered as a.-student. /-
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~~recent pﬁdtogréphs‘dfMOSWaldféo that an attempt could be made
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two days after hig‘appearance'at the Soviet Consulate was not

necessarily unusual.

10. The Oswald Photograph in the Office of Naval

Intelligence Files
The Office of Naval Intelligence's Lee Harvey Oswald

file contéineq a photégrapﬁ of Osﬁald,ltaken at the
approximate'timé of his Marine Corps induction, fhat_was
contained iﬁ'an enveiope which hadvqn it the laﬁguage
"REC'D 14 November 1963" and "CIA 77978." These markingsw
faisedvthe possibilit? that Oswald had been in some wafl.
associateé with the CIA. 4 | .

_ _Iﬁ feéponse to a Committee‘ihquiry, the Depértmen# 9f
Defense stated that the photograph had been obtained'byl:

ONI as a result of a CIA request for two'copies cf the most

Clossification:
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to verify his reported preseﬁce'in Mexico City. Thelrequested'

L N,

4

copies, however, were not made available to the CIA until
after the President's assassination. Because of the ahsence
of documentation, no explanation was given for how or when the

Office of Naval Intelligence received this particular

photograph of Oswald.
The Committee's review of CIA cable traffic confirmed
that cable number 77978, dated October 24, 1963, was in-

fact a reqﬁest for two copies of the Department of the Navy's 

most recent photograph of Lee Henry (sic). Oswald. Moreover,

A

e e ey - e
PRt s R LI R e

review of other cable traffic ¢orroborated the Agency's desire
to determine whether Lee Hérvey~Oswald,had, in fact, been

in Mexico City.
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11. Lee'Harvey Oswald in Mexico City

The Committee also considered whether Oswald's activities
and possible associations in Mexico City were indicative of
a relationship between him and the CIA. This aspect of the

Committee's investigation involved a complete review both of

alleged Oswald associates and of various CIA operations outside

~ of the United States.

The Committee found no evidence suggestive of any
relationship between OsWaldvand the CIA. Moreover, the

Agency's investigative efforts, prior to the assassination,

. regarding Oswald's presence-in Mexico City served to confirm

jtﬁe absence of any_relationShip'wifh him. Specifically, when
apprised of his poééible‘presence in Mexico City, the Agency
both initiated»ihtérnél'inquiries cohcérning his background

and, once informed of his Soviet experience, notified other

Classification:
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. pm

pCtentially interested federal ‘agencies of his possible

contact with the-ébviet embassy in Mexlco City. Finally,
the overt nature and frequency of Oswald's contacts with

the Cuban and Soviet Consulates(l e., a total of at least flve

visits) also tended to 1ndlcate that Oswald was not under the

direction of any professional intelligence officers.

] : 12. Lee Harvey Oswald's Military Records

The Committee reviewed Oswald's military records because

of allegations that he had received intelligence trainiﬁg

and had participated in intelligence opefetions du;ing his
-term of ser&ice. Particular attention was given to the
chargeé that Oswald's early discharge ffem.the Marine Corps
wae deeigned to sefve as a coyer for an ietelligence
assignmeet and that his records.reflected neither his true
éecurity clearance ner a subsﬁanﬁial period of éerviee in ;

Taiwan. These allegations were considered relevant to the

Clcssiﬁccﬁon'
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question of whether Oswald had been peiforming intelligence

W e,

assignments for military intelliéence as well as to the =~ “E
issue of Oswald's .possible association with the CIA.
Oswald's Marine Corps records bore no indication that

- he had ever received any intelligence tfaining or performed

P - ‘on any intelligence assignments during his term. of service.

As a Marine sering in Atsugi, Japan, Oswald had a security

clearance of confidential and never received a higher classifi-

cation. Based upon the Warren Commission testimony of John
E. Donavan, the officer who had been in charge of Oswald's
crew, that all personnel working in the radar centerlweré

Ay

‘required to have a minimum security clearance of secret, the

allegation has been made that the seéurityiclearanéefofx‘
confidential in Oswald's records is inaccurate.. This

allegation, however, was refuted by a review of files belonéﬁng

Classification:
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‘4_&)fogr enlisted_men,who had @or&ed with 6swald; eachu?f them

had a'sequrity ci;Z;éncé of confidential.* ﬁ T
6swaldfs military rgcords also'dispelled the.éllegat;on

that he'had served #or a substantial pefiod iﬁ Taiwan. These
reco;ds state that Oswéld};erved in Japan from September 12,.
1957 until:Noveﬁber.Z, 1958.. Depértment of Defense records,
however, ‘do indicate thaf'MAG (Mariné Air Gfoup)’l;f‘o§§aldis unit,
was deployed for Téiwan on Septembe? 16, 1958 and remained in
tﬁat area qntil Apri; 1959, but an exémination of the MAG 11
unip diaries indicgted.that Oswald had-reméinédvin Jaéaﬁ és
part of a rear echélon.  bsy3i6's records aléo_stateithat.on
Octobér 6, 1958 he was transferred:withiq MAG 11 to a
_Headqugrter;baﬁd'Maiﬁtenéﬁée Sqﬁa&ron‘subunit>in Atsuéi;

- Japan. The next week he repoftedly spent in the Atsugi

*John E. Donavan, Oswald's immediate commanding officer, did -
have a security clearance of secret. : '
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Station Hospital. On Novéerr‘2, 1558, Osyald lgﬁt-Japan
for duty in thé'ﬁ;éted Stafes.

 Accordingly, there is no indication in Oswald's
military records that he:had‘spent any time:in Taiwan.  This
finding is contrary to that of the'Warren Commission that .

Oswald arrived with his unit in Taiwan on September 30, 1958, __/

but the Commission's analysis appareﬁtly Vas made without access

" to the unit diaries of MAG 11.*

Finally, with one exception, the circumstances surrounding

Oswald's rapid discharge from the military do not appear to have

been unusual. Oswald was obligated to service on active duty

until December 7, 1959, but he applied_for~a hardship dischargé _“

‘on August 17, 1958 and two weeks later the appiication-'

*Slmllarly,‘a message sent on November 4, 1959 from the Chief
of Vaval Operations concerning Oswald, which states that he
had "served with Marine Air Control Squadrons in Japan and

. Taiwan" may have been issued without checking unit diaries

which indicated that Oswald had not been so deployed N
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was approved.* ';E;appears,ahowever, that bswald‘s
application was processed sa expeditiously beeause if was
accompanied wiﬁh all of the necessary documentation.

In response to exéOmmittee inquiry( éhe Department
of pefense has stated that "to a large extent, the time.
involved in‘processing depended oﬁ how weli the iﬁdiviéual'
member had . prepared ﬁhe decumentation neeaed for‘ceneideration
of his or her case.” ;_/ A review of Oswald's cese indiceees
that his initialvapplieetion was aceompanied'by all of the
requisite documentation. Oswald had met the pfelimineff
requiremepts of having‘made”a voluntary contribﬁtion‘to the

A

hardship dependent and of'applYing'for a dependent’'s quarters

*By September 4, 1959, Oswald had been informed that he would be

discharged on September 11, 1959. This explains why he was
able to tell passport officials on that day that he expected
to depart the United States on September 21, 1959. :
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s

allotment to alleviate the hérdéhip. His applicatién indicated

" that these measures had been taken, and was ‘accompanied by

two letters and two affidavits attesting to Margquerite
Oswald's inability to support herself.
Documents provided to the Committee by the American Red

Cross indicate that he sought their assistance regarding this

matter, and therefore was probably well advised on the requisite

documentation to support his claim. Indeed, Red Cross officials

interviewed Marguerite Oswald, and concluded that she‘"could

not be considered employable from an emotional standpoint.” _/

. The Fort Worth Red Cross Office indicated a quarters allotment

was nedessary for Marguerite Oswald, rather than a hardship
discharge for Lee, and assisted her in the preparation of

the necessary applidation documents.

Oswald nevertheless informed the‘Red Cross office in

TERTATA, OUTETEn,

e, A s N
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El Toro, Californig, whe:e He was then staﬁioned, that he
desired to apply for a hardship discharge. The unusual aspect
of Oswald's diséharge applicatioh was that technically his

requisite application for a quarteré allowance for his mother

should have been‘disallowed because Marg@erite‘é'dépendency

‘affidavit stated that Oswaid had not contributed any money to.

her during the pPreceding year. _ /

Nevertheless, the first officer'to-review Oswald's-

' application noted in his endoresment, dated August 19, 1959,
‘that "/"a/ genuine hardshipJexists in this‘case, and in my

"opinion approval of the éﬁﬁarter§7 allotment will not

sufficiently alleviate this situation."*__/ In‘addition,

five other officers endorsed Oswald's appliqation..'The

*This quotation suggests the pOSSlblllty that appllcatlons for
quarters allotments and hardship discharges are con51dered
lndependently of one another. :
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Coﬁmittée was ablé~to contact three of the six endorézﬁg
officers; two had no memory of the event, / and one céuld not
' :ecall aﬁy details. - / The Committee considers their absehce
~of memory to be indicativé of the Oswald casé h;ving'beep
handled in.a-routiné manner.

Based upon tﬁis eyiden;e, the Commitfeé'was nét ablé
to disqérn any unusual discrepancies p; features.in Oswald'é

military record.

13. Lee Harvey_Oswald‘snMilitafy Intelligehce Filé

On November 22, 1963, soog after the asé;ssingtibn, Lt.
Col;'Robert E.-Jones, Operégioﬁé‘Officer oﬁ the U;S. Arhy's'.
112th'Military Iﬁtelligenee Group (MIG), Fort Sam Houston,‘.
San Antonio, Texaé, contacted the.FBI offices in SanlAntqnio

and Dallas’and gave those offices detailed information concerning

Oswéld and A.J. Hidell, his>élleged alias. This informétioﬁ'
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sugge§téd the eg%§tence of ;)Militarf Inté}ligenée file oﬁ
Oswald, and réised the possibility that he had intelliéénge
associations of some kiﬁd‘ The Committee's investigation,
however, revealed thatumilitary intelligence officials had
opened a file on Oswald because he was perceivéd as a possible
coﬁnteriﬁtelligenoe threat.

Robert E,'Jones testified before the Committee that .in

June of 1963 he had been serving as Operations Officer of the

‘112th Military Intelligence Group at Fort Sam Houston, Texas.*

Under the Group's control were seven regions encompassing five

-states: Texas, Louisiana, Arkansas, New Mexico, and Oklahoma.

\

Jones was diréctly responsible for counterintelligence operations,.

backgfound investigations, domestic intelligence, and any

*In his testimony, Jones also clarified and corrected the
errors that appeared in communications that were generated as
a result of the activities of his military intelligence
unit. ' L
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D

special operations:in this five~state area.. He believes that

ot 20 adio 4

Oswald first came to his attention in mid-1963 through information E

provided to the 112th MiG‘by the New Orleans Police Department

Semstntrons n

Do to the effect that Oswald had been arrested there in connection
" with Fair Play for Cuba Committee activities. As a result of E

this information, the 112th Military Intelligence Group took

HATTETS.

* an interest in Oswald as a'possible counterintelligencé

éﬁ%-ﬁ threat. The Group collected information from local ageﬁcies

and the military‘central records facility, and opened a file

under the names Lee Harvey Oswald and A. J. Hidell. Placed

in this file were documents and newspaper articles on such

RN

topics as Oswald's defection to the Soviei Union, his travels

‘ E
4‘ there,Ahis marriage'to a Russian national, his return to the _

United States, and his pro-Cuba activities in New Orleans. '§

_ : , £

1 4
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L

Jones related that on November 22, 1963, while 'in his
quarters at Foxrt Sam Houston, he heard about the assassination
of President Kennedy.- Returning immediétely to his office, he

contacted MIG personnel in Dallas,and,instructed them to

intensify their liaisons with.feaeral, state, and local

agencies and to report back any information obtained. Early

thét'aftérhoon, he received a telephone call from Dallas

advising:that an A.J. Hideli héd beén‘érregtgd br had céﬁe“to'>
the attention of.law_enfofcemeht authoritiés. .qones ghecked
the MIG indices, which indicated that ﬁhe:e was a fi;e on Lee
Harvej Oswald, aiso known g;.the'name A;J;-ﬁideil.” ?uiling the
file, he telephoned the local FBI office ih San Antonio to

notify the FBI that he had some information. He soon -was in

telephonid contact with the Dallas FBI office, to which he

. summarized the documents in- the file. He believes that one’
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R

in-éharge J. Goréon Shankiin. He may have talked with the
Dallas FBI office more than one time tﬁat d&y.

~ Jones testified ﬁhgt his last acti&ity with regard . i
to.thglKennedy assassination was to write‘an ”éfggr action"
report, which summarizedjthe actions he had takgh,»the pedple.
he had notified, and‘theupimgs of notificatipﬁ; In additign;‘
Jones believes that this "afterlaction" répbtt.inéludedn'

information obtained from reports filed by the eight to

"twelve Military Intelligence agehtS‘who performed liaison

functions with the Secret Service in Dallas;éntﬂmaday of the -

assassination. This "after action” report was then maintained
in the Oswald file. Jones did not contact, nor was he’
contacted by, any other law enforcement or intelligéhcevagencies

cohcerning information which he could provide on Oswald. To

Classification:
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Jones' knbwledge, neifher thé'Fﬁl nor any iaw enforcement agency
ever requested a copy of the Military'Inteliigence file on
Oswald. To his sﬁrprise?Aneither the FBI, Secret_Servicé"CIA
nor Warren Commission eve;‘interviewed him. .No one ever
directed him to wiﬁhhdld any infoimatioh; on the other hand,

he never came forward“aﬁd offeréd.anyone further»informatién
rélevant to the assassination investigation becaﬁse he
“felt.thatiﬂmginformation that 1§§7 had érovided was -

sufficient and...a matter of record..."

Communications

Jones' contact with the FBI office in San Antonio is .

‘reflected in a teletype message sent at 4:25 p.m. on

November 22, 1963, from that FBI office to the FBI Director and

the Special Agent in Charge in Dallas.
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The Committee found Joneéf testimony to be very credible;
His étatements cé#Z;rning the contents of the Oswald file 
éfe consistent with Fﬁi cgmmunications that were generatéd»as
a resﬁlt of the informatipp which he initial;y provided.

Access to Oswald's Military Intelligence file, which the

Department of Defense never gave to the Warren Commission, was

- not possible because the Department of Defense had destroyed -

the file as part of a general program aimed at elimihating all
of its files pertaining to nonmilitary persbnnel. In
response to a Committee inquiry, the'Department_of Defense
4 . . . o . ‘e
gave the following explanation for the file's destruction:

1. Dossier AB 652876, 0OSWALD, Lee Harvey, was
identified for deletion from IRR (Intelligence
Records and Reports) holdings on Julian date
73060 (1 March 1973) as stamped on the micro-.
filmed dossier cover. It is not possible to
determine the actual date when phy51cal
destruction was accomplished, but is credlbly
surmised that the destruction was accompllshed
within a period not greater than sixty days’
following the identification for deletion.
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Evidence such as the Eype of deletion recofd

available, ~the individual clerk involved in

the identification, and the projects:in progress
at the time of deletion, all indicate the dossier
deletion resulted from the implementation of a
Department of the Army, Adjutant General letter
dated 1 June 1971, subject: Acquisition of
Information Concerning Persons and Organizations
not Affiliated with the Department of Defense (DOD)
(Incl 1). Basically, the letter called for the
elimination of files on hon-DOD afflllated
persons and organlzatlons.

2. It is not possible to determine who-accomélished
the actual physical destruction of the dossier.
The individual identifying the dossier for deletion

. can be determined from the clerk number appearing

on the available deletion record. The number

- indicates that Lyndall E. Harp was the identifying

clerk. Harp was an employee of the IRR from 1969 .
until late 1973, at which time she transferred

to the Defense Investigative Service, Fort Holabird,
Maryland, where she is still a civil service
employee. The individual ordering the destruction

or deletion cannot be determined. However, available
evidence indicates that the dossier was identified

for deletion under a set of criteria applied by .

IRR clerks to all files. The basis for these

criteria were established in the 1 June 1971 letter.
There is no indication that the dossier was specifically
identified for review or deletion. All evidence

shows that the file was reviewed as part of a

generally applied program to eliminate any dossier

_concerning persons not affiliated with DOD.

‘3. The exact material contained in thetdossier

cannot be determined at this time. However,
discussions with all available persons who recall
seeing the dossier reveal that it most probably
included: newspaper clippings relating to pro-
Cuban activities of Oswald, several Federal

~ Bureau of Investigation reports, and possibly

some Army counterintelligence reports. None of
the persons_indicated _that _they remember any .

Classification:

V06 ooty
v i) . .{ ‘C‘stiﬁed by derivation:

B l L

ALY TR

YT A

SEPVPREIRRER,  GERTPRYTR,

AP 8 e,

YA e,

P )



»
Ky
=
-
=
3

Classification:

(This form is to be used for material extracted
from ClA—controlled documents.) _

K
-

significant information in the dossier. It should
be noted here that the Army was not asked to
investigate the assassination. Consequently, any
Army derived information was turned over to the
- appropriate civil authority.

4. At the time of the destruction of the Oswald
dossier, IRR was operating under the records .
disposal authority  contained in the DOD Memorandum
-to Secretaries of the Military Departments, OASD (A},
9 February 1972, subject: Records Disposal '
Authority (Incl 2). The memorandum forwards
National Archivist disposal criteria which is
similar in nature to the requirements outlined

in the 1 June 1971 instructions. It was not

until 1975 that the Archivist changed the criteria
to ensure non-destruction of investigative records
that may be of historical value. /. ‘

Upon receipt of this information, the Committee
orally requgétéd_thé dest;uétion order relating to the file
on Oswald. 1In a letﬁer dated Septemb¢r l3, 1978, the‘General
Couﬁsel of ﬁhe Depar;ment of.the Army'reéiied thaé,n§'such.-
order existe&;

Army regulations do not require any type of

specific order before intelligence files can be
destroyed, and none was prepared in connection _
with the destruction of the Oswald file. As a rule,
investigative information on persons not directly
affiliated with the Defense Department can be retained
in Army files only .for short periods of time and in
carefullymregulatedwcircumstancesf~fThe»Oswaldﬂfiie
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was destroyed routinely in accordance with nofﬁal,
files management procedures, as are thousands of
intelligence files annually. _/

The Committee finds this "routine" destruction of the

Oswald file extremely tfdublesome, especially when viewed in

-light of the Department of Defense's failure to make this file

available;tohthe Warren Commission. Despite the credibiiity
of Joges' testimony, without access ﬁo this f;le the question
of Oswald's possible affiliation with military intelligence
cannot be fully resolVed. The absence ofﬁthis}file, however,
has no bearing upon the Committee's conclusion conce;ning

the absence of any relationship between Lée'Harvey Oswaid.

and the CIA.
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